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اىفئشاُ وإّبد رمىس خصىبت عيً( واحىسفسخبحيِ سوصفسخبحيِ) اىسخبحيْبث ٍِ ّىعيِ حأثيش  

 الابتدائي

 

 طريقةّي. واىثب الاوه اىجيو ولاداث عيً حأثيشهب ولايجبد اىفئشاُ وإّبد رمىس في ٍخخبسة ٍعبييش عيً والاحىسفسخبحيِ اىشوصفسخبحيِ حأثيش ىخقصي: الهدف

 1..6) الاحىسفسخبحيِ أو( مغٌ/ٍيغٌ 5.3) اىشوصفسخبحيِ إعطبؤهب وحٌ ٍجَىعبث أسبع عيً اىفئشاُ حىصيع حٌ الاوه، اىجيو دساسبث في الدراسة: إجراء

 اىً اىزمىس ّسبت اىحَو، ٍذة اث،اىىلاد وصُ اىحَو، حذود ّجبح واىَيخت، اىحيت اىىلاداث أعذاد ٍخببعت وحَج. ٍب  يى 16 ىَذة ببىيىً واحذة ٍشة( مغٌ/ٍيغٌ

 اىشغٌ عيً:الأوه اىجيو دساست: النتائج .ىيخصً اىَشضي اىْسجي واىفحص اىخصً، وأبعبد وصُ اىذً، في اىخسخسخيشوُ ٍسخىي اىخيقيت، اىخشىهبث الاّبد،

 اىزمىس ٍجَىعت في اىىلاداث ٍِ أقو عذد ّحى ٍيل   هْبك أُ الا إحصبئيب ، ٍعخذّة ىيسج اىشوصفسخبحيِ بسبب اىخصىبت ٍعبييش في حذثج اىخي اىخغيشاث أُ ٍِ

 وأبعبد أوصاُ في وّقصبُاقو  حسخسخيشوُ وٍسخىي اىَعبىجت، اىَجَىعبث مو في أقو أوصاُ وهْبك مييهَب، والاّبد اىزمىس ٍجَىعت ومزىل اىَعبىجت

 ووصُ اىذً ٍصو في اىخسخسخيشوُ ٍسخىي في إحصبئيب   ٍعخذا   قصبّب  ّ يسبب الاحىسفسخبحيِ اُ وظهش .اىضببطت ببىَجَىعت رىل مو ٍقبسّت عْذ اىخصيت

 ٍِ أقو قيٌ ّحى ٍيو وهْبك. اىَعبىجت غيش اىضببطت اىَجَىعت ٍع ٍقبسّخهب عْذ اىَعبىجت اىزمىس ٍجَىعت في أمثش اىَشضيت اىْسجيت واىخغيشاث  أقو خصيت

 اىخصيت وأبعبد اىَجَىعبث، مو في اىىلاداث وصُ وفي اىَعبىجت، والاّبد اىزمىس مل ىعتوٍجَ اىَعبىجت اىزمىس في اىىلاداث عذد في اىضببطت اىَجَىعت

 ببقي ٍِ أعيً اىَعبىجت والاّبد اىزمىس مل ٍجَىعت وفي اىَعبىجت الاّبد ٍجَىعت في الاّبد اىً اىزمىس ّسبت ومبّج. اىزمىساىَعبىجت ٍجَىعت وفي

 اىفئشاُ في اىىلادة ىغبيت اىحَو فخشة طىه هي اىىحيذة اىَعخذة اىْخيجت فنبّج: اىثبّي اىجيو دساست أٍب. والاحىسفسخبحيِ اىشوصفسخبحيِ حجشبخي في اىَجَىعبث

 بَسخىي يخعيق ٍب بخبصت اىشوصفسخبحيِ ٍِ أمثش اىخصىبت عيً ضبسّة حأثيشاث ىلحىسفسخبحيِ اُ يبذو  :الاسخْخبج .ٍعبىجت وأٍهبث لأببء اىَىىىدة

 . ٍخىسطت اىً بسيطت ٍشضيت ّسجيت حأثيشاث اىً اضبفت. اىخصيت وصُ وفي اىزمىس في ُاىخسخسخيشو

 

 
The Effect of Two Types of Statins (Rosuvastatin and Atorvastatin) on The Fertility of Male and Female Mice 

Abstract: Aim: To investigate the effects of rosuvastatin and atorvastatin on selected fertility parameters in male and 

female mice, and to find out their effects on first and second generations of offspring. Methods: For the first generation 

studies, mice were allocated into four groups. Rosuvastatin (3.5mg/kg) or atorvastatin (10.6mg/kg) was administered 

once daily for 21 days. Number of live and dead pups, pregnancy success, pups weight, duration of pregnancy, male to 

female ratio, congenital anomalies, male serum testosterone levels, testes weight and dimensions, and testes 

histopathology were followed. Results: First generation study: there were trends toward lower number of pups in male 

and both treated groups, lower pup weight in all treated groups, and lower serum testosterone and testes weight and 

dimensions in male-treated group when compared with control. Atorvastatin showed a statistically significant reduction 

in serum testosterone levels, lower testes weight, and mild to moderate histopathological changes in testes of male-

treated group in comparison to untreated control group. The male to female (M/F) ratio in the female-treated and both-

treated groups was higher in both rosuvastatin and atorvastatin experiments in comparison to other groups. Second 

generation study: The only significant finding is longer time to delivery in mice born to treated mothers and fathers. 

Conclusion: Atorvastatin seems to have more harmful effects on fertility than rosuvastatin particularly with respect to 

their effect on male serum testosterone level and testes weight, which is associated with mild to moderate 

histopathological changes.  
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